

### DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်း အတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘိတ်ရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘိတ်ကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘိတ်ရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

# DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**"How to stop hate speech?"**  
 ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀ ၄၈၈ နဲ့ [debate@dvb.no](mailto:debate@dvb.no)ကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

# ဒီတစ်ပတ်မှာတော့ "အမုန်းစကားတွေ ဘယ်လို ရပ်တန့်မလဲ" ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗွီဘီဒါတိုက်ကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

အမုန်းစကားနဲ့ ပတ်သက်လို့ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ဥပဒေတွေမှာ၊ မြန်မာနိုင်ငံရဲ့ ဥပဒေတွေမှာ အဓိပ္ပာယ်သတ်မှတ် ပြဌာန်းထားတာမျိုး မရှိသေးပါဘူး။

ယေဘုယျအားဖြင့် အမုန်းစကားတွေက ငြိမ်းချမ်းတဲ့ လူ့ဘောင်အသိုင်းအဝိုင်းအတွက် မတည်ငြိမ်မှုတွေ ဖန်တီးပါတယ်။ ဘာသာရေး၊ လူမျိုးရေး၊ နိုင်ငံရေး၊ အဖွဲ့အစည်းတွေရဲ့ ညီညွတ်မှုကို ပျက်စီးစေကာ လူ့အသက်အန္တရာယ်တွေကို ခြိမ်းခြောက်တဲ့အထိ အမုန်းစကားတွေက ဖြစ်ပေါ်တယ်။ လွတ်လပ်စွာ ပြောဆိုခွင့်ကို ကျော်လွန်ပြီးတော့ လူသားမျိုးနွယ်တစ်ခုလုံး ရပ်တည်ရှင်သန်ရေးကို ခြိမ်းခြောက်မှုတစ်ခုအဖြစ် အမုန်းစကားအပေါ် အဓိပ္ပာယ်ဖွင့်ဆိုသူတွေလည်း ရှိနေပါတယ်။

၂၀၁၂ ခုနှစ် ရခိုင်ပြည်နယ် ရမ်းဗြဲမြို့နယ်၊ ကျော်နီမော်ကျေးရွာအုပ်စု၊ သပြေချောင်းကျေးရွာနေ မသီတာထွေးကို လူ ၃ ဦးက မုဒိန်းကျင့်သတ်ဖြတ်မှုကို မှုတည်ပြီး လှုံ့ဆော်တဲ့အမုန်းစကားတွေ ကြောင့် နိုင်ငံတဝှမ်း ဘာသာရေး၊ လူမျိုးရေး အဓိကရုဏ်းတွေ၊ ပဋိပက္ခတွေ ဆက်တိုက် ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပါတယ်။

ကျော်နီမော်မှာဖြစ်ခဲ့တဲ့ လူသတ်မုဒိန်းမှုမှာ ပြစ်မှုကျူးလွန်သူ အမျိုးသား ၃ ဦးနဲ့ ပြစ်မှုကျူးလွန်ခံရလို့ သေဆုံးသွားတဲ့အမျိုးသမီးငယ်တစ်ဦးရဲ့ လူမျိုး၊ ဘာသာကို ဖော်ပြပြီး လှုံ့ဆော်ခဲ့တဲ့ အမုန်းစကားတွေက လူမှုကွန်ရက် ဖေ့စ်ဘုတ် စာမျက်နှာတွေပေါ်မှာ ပျံ့နှံ့ခဲ့ရာက ၂၀၁၂၊ ၂၀၁၃၊ ၂၀၁၄၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ်တွေမှာ ဆက်တိုက် ဆိုသလို လူမျိုးရေး၊ ဘာသာရေး ပဋိပက္ခတွေ ခပ်စိတ်စိတ် ပေါ်ပေါက်လာခဲ့ပါတယ်။

အမုန်းစကားတွေနဲ့အတူ ဘာသာရေးဆိုင်ရာ အစွန်းရောက်မှုတွေနဲ့ အမျိုးသားရေး ဝါဒကို ဖော်ဆောင်ကြတဲ့ အဖွဲ့အစည်းတွေလည်း မြန်မာလူမှုအသိုင်းအဝိုင်းမှာ ပေါ်ပေါက်လာခဲ့ပါတယ်။

သမ္မတဟောင်းဦးသိန်းစိန် အစိုးရလက်ထက်မှာ အမုန်းစကားလှုံ့ဆော်မှုနဲ့ အမျိုးသားရေး ဝါဒ အားကောင်းခဲ့လို့ အမုန်းစကားတွေကို ထိရောက်စွာ မဟန့်တားနိုင်ခဲ့ပါဘူး။ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး အားနည်းမှု သာဓကအဖြစ် ၂၀၁၂ ခုနှစ်ကစလို့ အမုန်းစကားတွေဟာ အခုအချိန်အထိအောင် လူမှုကွန်ရက် စာမျက်နှာတွေပေါ်ကတဆင့် မြန်မာလူမှုအသိုင်းအဝိုင်းထဲအထိ တွင်ကျယ်စွာ ပျံ့နှံ့ဆဲ ဖြစ်ပါတယ်။

အမုန်းစကားပြောဆိုမှုတွေကို အရေးယူနိုင်မယ့် တည်ဆဲ ဥပဒေ ပုဒ်မတွေ များစွာရှိပေမယ့် အစိုးရပိုင်းက အရေးယူမှုအားနည်းပြီး အထူးသဖြင့် နိုင်ငံခေါင်းဆောင်၊ တပ်မတော်ခေါင်းဆောင်တွေကို ဖော်ကားသူတွေကိုသာလျှင် အဲဒီ တည်ဆဲဥပဒေတွေနဲ့ အရေးယူခဲ့ပါတယ်။

ဆက်သွယ်ရေး ဥပဒေပုဒ်မ ၆၆ ယ၊ အသရေဖျက်မှု ပုဒ်မ ၅၅၀၊ နိုင်ငံတော်အကြည်ညို ပျက်စေမှု ပုဒ်မ ၅၅၅ (ခ) တို့ဟာ လူ့အသိုင်းအဝိုင်းကို မတည်မငြိမ်ဖြစ်စေပြီး ဘာသာရေး၊ လူမျိုးရေး ပဋိပက္ခတွေဖြစ်စေတဲ့ အမုန်းစကားတွေ ရေးသားဖြန့်ဝေသူတွေကို ထိရောက်စွာ အရေးယူနိုင်တဲ့ ပုဒ်မတွေ ဖြစ်ပါတယ်။

သို့ပေမယ့် အဲဒီ တည်ဆဲ ဥပဒေ ပုဒ်မတွေက သမ္မတဦးသိန်းစိန်၊ တပ်ချုပ် ဝိုင်းချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင်၊ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်တို့ကို ဖော်ကားတဲ့ ဓာတ်ပုံတင်သူ၊ ရေးသားသူတွေကိုသာ တရားစွဲ ထောင်ဒဏ် ချမှတ်ခဲ့ပါတယ်။

၂၀၁၅ ခုနှစ်နဲ့ ၂၀၁၆ ခုနှစ်အတွင်း တပ်ချုပ်မင်းအောင်လှိုင်နဲ့ သမ္မတဦးသိန်းစိန်ကို သရော်တဲ့ ဓာတ်ပုံတွေနဲ့ အရေးအသားတွေကို လူမှုကွန်ရက်မှာ ဖြန့်ဝေခဲ့တဲ့ ချစ်သမီး (ခ) မချောစန္ဒီထွန်း၊ ဦးပက်ထရီခွန်ကျာလီ၊ ကိုလူဖော်စိုးဝင်း၊ ဦးလှဖန်း၊ ဦးဖော်မျိုးညွန့်၊ ကဗျာဆရာ မောင်ဆောင်းခတို့ကို ဆက်သွယ်ရေးပုဒ်မ ၆၆ ယ နဲ့ ထောင်ဒဏ်တွေ အသီးသီး ချမှတ်ခဲ့ပါတယ်။ အလားတူပဲ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ဓာတ်ပုံကို မဟုတ်မမှန်လုပ်ကြံတဲ့ ဓာတ်ပုံ၊ သတင်းတွေတင်ခဲ့တဲ့ ကန်ကြီးဒေါင့်မြို့နယ် ကြံ့ခိုင်ရေးပါတီ အတွင်းရေးမှူး ဦးသန်းထွန်း၊ ဦးနေမျိုးဝေတို့ကို ပုဒ်မ ၆၆ ယ နဲ့ပဲ တရားစွဲဆိုတာတွေ လုပ်ခဲ့ပါတယ်။

ဆက်သွယ်ရေးပုဒ်မ ၆၆ ယ ဆိုတာက အရင်စစ်အစိုးရလက်ထက် ၂၀၀၄ ခုနှစ်မှာ ပြဌာန်းခဲ့တဲ့ ပုဒ်မဖြစ်ပြီး ဆက်သွယ်ရေးကွန်ရက်တခုခုကို အသုံးပြု၍ ပုဂ္ဂိုလ်တဦးဦးအား ခြောက်လှန့်တောင်းယူခြင်း၊ အနိုင်အထက်ပြုခြင်း၊ မတရားတားဆီးကန့်ကွက်ခြင်း၊ အသရေဖျက်ခြင်း၊ နှောင့်ယှက်ခြင်း၊ မလျော်ငြာဇာသုံးခြင်းနဲ့ ခြိမ်းခြောက်ခြင်းစတာတွေ ဖြစ်ပါတယ်။

NLD အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာတော့ အမုန်းစကားပြောသူ၊ ဖြန့်ဝေသူတွေကို အရေးယူနိုင်မယ့် ဥပဒေတစ်ရပ် ရေးဆွဲပြဌာန်းဖို့ လုပ်ဆောင်နေပါပြီ။ အမုန်းစကား ကာကွယ်တားဆီးရေးလို့ အမည်ပေးတဲ့ အဲဒီဥပဒေကြမ်းကို ဘာသာပေါင်းစုံ ချစ်ကြည်ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးအဖွဲ့က ဥပဒေကြမ်း ရေးဆွဲခဲ့တာပါ။ အဲဒီနောက် သာသနာရေးနဲ့ ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာနက အသေးစိတ်အချောသတ် ပြန်လည်ရေးဆွဲခဲ့ပြီး ၂၀၁၆ ခုနှစ် ဇူလိုင်လဆန်းမှာတော့ ပြည်ထောင်စု ရှေ့နေချုပ်ရုံးကို သဘောထားမှတ်ချက်ရရှိ တင်ပြခဲ့ပါတယ်။ အဲဒီနောက် ပြည်ထောင်စု ရှေ့နေချုပ်ရုံးရဲ့ အကြံပြုချက်နဲ့ ဒုတိယမူကြမ်းကို ရေးဆွဲပြီး ဒုတိယအကြိမ် ရှေ့နေချုပ်ရုံးကို ပြန်ပို့ခဲ့ပါတယ်။ အစိုးရ လွှတ်တော်ဆီကိုလည်း အဆင့်ဆင့်တင်ပြဖို့ ကျန်သေးတာမို့ ၂၀၁၇ ခုနှစ်လောက်မှ ဒီဥပဒေကို အတည်ပြုနိုင်မယ့် အခြေအနေ ရှိနေပါတယ်။

အမုန်းစကား ကာကွယ်တားဆီးရေး ဥပဒေကြမ်းရဲ့ ပုဒ်မ ၉ မှာ "မည်သူမျှ ဘာသာရေး၊ လူမျိုးရေး ပဋိပက္ခများ ဖြစ်ပွားစေရန်နှင့် စိတ်ဝမ်းကွဲပြားမှု ဖြစ်ပွားစေရန် အမုန်းစကားတစ်ရပ်အား ပြောဆိုခြင်း၊ ထပ်ဆင့်ပြောဆိုခြင်း၊ စည်းရုံးသိမ်းသွင်းခြင်း၊ လူထုဆက်သွယ်ရေး နည်းလမ်းမှတဆင့် ပြုလုပ်ဆောင်ရွက်ခြင်း မပြုရလို့ ပြဌာန်းထားပြီး အဲဒီပုဒ်မ ၉ ကို ဖောက်ဖျက် ကျူးလွန်ရင်တော့ အနည်းဆုံး ထောင်ဒဏ် ၆ လမှ အများဆုံး ၃ နှစ်အထိ ကျခံစေရမယ်" ဆိုတဲ့အချက်ပါတယ်လို့ သိရပါတယ်။

အမုန်းစကားကာကွယ်တားဆီးရေးဥပဒေက တကယ်ပဲ အမုန်းစကားတွေကို တားဆီးနိုင်ပါ့မလား ဆိုတာက မေးခွန်းတရပ်ဖြစ်နေပြီး လက်ရှိ တည်ဆဲဥပဒေတွေနဲ့ အမုန်းစကား ရေးသားဖြန့်ဝေသူတွေကို အရေးယူနိုင်ပေမယ့် အရေးယူမှု မရှိသေးတာကလည်း မေးခွန်းထုတ်စရာပါ။

## သူတို့အမြင်

"အမုန်းစကားတွေ Hate Speech ဖြန့်ဝေမှုတွေကြောင့် မလိုလားအပ်တဲ့ ပြဿနာ ပဋိပက္ခတွေ မပေါ်ပေါက်စေနိုင်ဖို့ အတွက်ကို အဲဒါ တားဆီးရေးမူကြမ်းတစ်ခုကို ရေးဆွဲဖို့အတွက် ဆုံးဖြတ်ကြပါတယ်။ ဆုံးဖြတ်တဲ့အခါမှာလည်း အဲဒီဥပဒေကြမ်းကို သာသနာရေးကဖြစ်စေ၊ ဝန်ကြီးဌာနတစ်ခုကဖြစ်စေ မရေးဆွဲပဲနဲ့ ကိုယ်တိုင်တွေ့ကြုံခံစားရတဲ့ ဘာသာရေးအဖွဲ့အစည်းတွေအားလုံး စုပေါင်းပြီး ရေးဖို့အတွက်ကို အစည်းအဝေးက ဆုံးဖြတ်ခဲ့တယ်" (သုရဦးအောင်ကို၊ သာသနာရေးဝန်ကြီး)